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El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Que s’ha quedat pràcticament sense temps per acabar de 
contestar la pregunta . Té la paraula el senyor Del Pozo .

 
El senyor Del Pozo Querol:

Sí . Muchas gracias, señor presidente .

Gracias por su contestación, señora consellera .

Pero usted sigue sin explicarnos lo relevante . Ni clari-
fica problemas actuales, ni propone soluciones al respecto. 
Ustedes han incumplido el artículo 5 del Real Decreto 
1 .341/2007 que les obliga a garantizar las condiciones de 
limpieza, higiene y salubridad de las playas .

También han incumplido los parámetros máximos de concen-
tración de bacterias fecales en las aguas de baños estable-
cidos en el Real Decreto 1 .344/2007 . Señora consellera, han 
incumplido sus obligaciones legales más de diez veces a lo 
largo de este verano . Se han cerrado más de una decena de 
playas en este periodo estival .

No puede haber más ocurrencias como la instalación de 
cloradoras temporales, señora Mollá . Aquello se parecía más 
a laboratorios clandestinos que a una solución seria de la 
conselleria . Han aparecido peces muertos, pastillas de cloro 
abandonadas sin control, alarmismo social por falta de infor-
mación; vamos un auténtico despropósito .

¿Habrá responsabilidades de algún tipo, señora consellera 
de medio ambiente? Yo lo dudo . Los malos siempre son los 
demás . Y eso que no solamente lo decimos los partidos de la 
oposición sino hasta sus socios de gobierno también lo dicen . 
Porque seguramente conozca usted a la concejal de ciclo inte-
gral del ayuntamiento de Valencia, doña Elisa Valía, del Partido 
Socialista, quien hace apenas unos días criticó también su 
gestión por la falta de tratamiento de aguas residuales, criticó 
su falta de inversiones en la depuradora de Pinedo y reclamó 
un sistema de limpieza del caudal en el azarbe del nuevo cauce .

¿También sus socios de gobierno crean alarmismo, señora 
consellera? ¿También son oportunistas? Mire, usted tiene 
suerte . Suerte de no trabajar para una empresa privada 
porque estaría más que despedida, con un despido clara-
mente justificado. Con su gestión ha puesto en peligro la 
salud de nuestros ciudadanos, ha puesto en peligro la imagen 
de nuestras playas, ha puesto en peligro el medio ambiente y 
ha puesto en peligro la buena marcha de nuestro sector turís-
tico . Es un problema serio que tiene que solucionar .

Además han creado una enorme alarma social . La situación 
descrita es más típica de una película de ficción pero por 
desgracia es real y ha ocurrido en la nostra terreta . Hablando 
de películas, señora consellera, a este paso, señores del 
Botànic, van a parecer ustedes más los del hundimiento del 
barco del Titànic, (Veus) solo espero que no hundan con su 
pacto del Titànic a la Comunitat Valenciana . (Veus)

Señora consellera, desde el Grupo Parlamentario Ciudadanos, 
…(veus)

El senyor president:

Senyories, per favor .

El senyor Del Pozo Querol:

 . . .hemos registrado una PNL . Le proponemos soluciones 
urgentes, encontraremos soluciones cuanto antes, trabaje-
mos, todos juntos, los grupos parlamentarios por el bien de la 
Comunidad Valenciana . Nada más .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

No sé si la consellera serà capaç en 21 segons de respondre, 
però ho intentarà . (Rient) Batrem un record mundial també 
de resposta ràpida .

Anem a escoltar la resposta de l’honorable consellera

 
La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Usted dice: «Diez episodios de cierre», ¿y nos habla de incum-
plir? ¿Y nos habla de incumplir? No, usted lo ha dicho. ¿Y nos 
habla de incumplir? Si precisamente esto es consecuencia de 
hacer lo que se tiene que hacer, que son los análisis .

Que yo no sé si ustedes, Ciudadanos, llegará un día que dirán: 
«Oiga, para no dañar nada al turismo, al tal, no sé cuántos, no 
hagan análisis, que entonces no se cierran las playas (aplaudi-
ments) . O hagan análisis pero escóndanlo en un cajón, como 
pasaba en otros momentos . Mire, no .

Y le voy a decir algo más: ¿cuántos episodios ha habido 
después de que la comisión técnica de los municipios deci-
diera hacer el proceso de declaración? ¿Cuántos episodios de 
cierre ha habido? Ha funcionado, ha funcionado . Y no se crea 
las fake news, que venir aquí un diputado con fake news, eso 
no vale para nada (aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Bé, no han sigut 22 segons, però ha donat per a molt .

Continuem amb la següent pregunta, que formula la il·lustre 
diputada Beatriu Gascó, del Grup Parlamentari Unides-
Podem, a la consellera d’agricultura .

Té la paraula la il·lustre diputada .

 
La senyora Gascó Verdier:

Moltes gràcies, president .
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Bona vesprada .

Vaya por delante mi más sentido pésame y el de mi grupo a 
los familiares que han sufrido la pérdida de algún familiar por 
efecto de la DANA, que se produjo hace casi dos semanas 
en el sur de la Comunidad Valenciana, en Murcia, Almería, 
Albacete y otras provincias .

Nuestra solidaridad también para quienes lo han perdido 
todo o casi todo . Sabemos de su dolor y lo hacemos nuestro .

Estos días he hablado con varias personas de la zona . Uno de 
ellos, José Manuel López Grima, un referente del activismo en 
defensa del río Segura y de la agricultura tradicional, así como 
miembro fundacional de la plataforma en defensa por un Segura 
transparente, me decía que, a pesar de las riadas del 1946 y 
1987, desde que algún iluminado dijo que las riadas y las sequías 
se habían acabado, los planes urbanísticos se expandieron .

Se ha construido sin tener en cuenta mínimamente los crite-
rios de sensatez que han llevado a la humanidad durante 
milenios a no invadir los cursos naturales del agua, y se ha 
abandonado el río .

En efecto, por una parte contamos con innumerables ejem-
plos de obras intrusivas, como la fábrica de baterías en la 
desembocadura del Segura, los dos campings de marjal, como 
en el Hondo, urbanizaciones anegadas en Almoradí, Cañete, 
en la zona del marco o el Badén en Rafal .

Por otra parte, la Confederación Hidrográfica del Segura ha 
abandonado su responsabilidad de mantener un río vivo y 
sostenible . Su actual presidente, Mario Urrea, ha admitido lo 
que reclamaban los alcaldes de la comarca sobre la limpieza y 
mantenimiento de los bordes de los ríos .

Reconocía que, desde 2015 hasta 2018, las labores de man-
tenimiento y conservación no han sido todo lo importantes 
que deberían . Las consecuencias de la DANA son dramáticas 
para la Vega Baja, y en particular para el campo .

Los agricultores están absolutamente arruinados y destroza-
dos. Este era un año de buena cosecha y las verduras flotan 
en el agua junto a los cadáveres de culebras, ratas y demás 
fauna que normalmente habita esos campos, mostrando una 
realidad dantesca .

Están esperando la llegada de bombas, para achicar el agua 
que está provocando la podredumbre de vegetales y anima-
les . El olor es aplastante y apestante .

Algunas organizaciones, como la Unión de Uniones, conside-
ran que las ayudas decretadas por el gobierno central para 
paliar los daños causados por temporales y otras situacio-
nes catastróficas son totalmente insuficientes y las cantida-
des que se plantean para los agricultores y ganaderos son 
ridículas . Únicamente trece millones de euros para el sector 
agrario de todas las comunidades autónomas afectadas, y los 
vincula, además, al sistema de seguros agrarios .

A los agricultores de la Vega Baja en particular les preocupa 
que las ayudas lleguen exclusivamente a quienes tenían las 
tierras en producción, y para ello solicitan que los técnicos se 
cercioren, antes de otorgar las ayudas, del estado de produc-
ción en que se encuentran los campos .

En todo caso, nos dicen, la mejor medicina ahora mismo es 
escucharles y hablar con ellos . Tal vez la Generalitat debería 
ofrecer apoyo psicológico también a los agricultores .

Por todo ello, le preguntamos: ¿cómo piensa abordar una 
mejora en la coordinación de actuaciones con las confedera-
ciones hidrográficas y los municipios, para evitar consecuen-
cias tan desastrosas para el conjunto de las personas, de las 
viviendas y de las estructuras agrarias valencianas debidas a 
la DANA?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà la consellera d’agricultura i medi ambient .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies .

Senyora diputada, en la seua pregunta parla de millorar la 
coordinació d’actuacions amb les confederacions . Jo voldria 
parlar de tres parts de coordinació . I crec que és important 
treballar en elles .

La coordinació per a evitar, efectivament, que és una de 
les premisses bàsiques . La coordinació en la mateixa situa-
ció d’emergència, i en açò vull destacar que jo també m’he 
trobat exemples d’alcaldes o alcaldesses que m’han mostrat 
la seua disconformitat a l’hora de tindre una interlocució amb 
la confederació hidrogràfica, en estos moments, que estava 
succeint la DANA .

I per tant, jo crec que això hem d’estalviar-nos-ho . És a dir, no 
hi ha res més frustrant que, tenint un episodi d’emergència, 
com el que hem viscut, no pugues tindre els interlocutors 
vàlids que han de donar vistiplau a actuacions que s’han de 
prendre d’una manera diligent i urgent .

I per tant, això també m’agradaria destacar-ho, perquè és una 
de les qüestions que anem a plantejar a les confederacions 
hidrogràfiques.

I la coordinació per a la postemergència, perquè en defini-
tiva hui mateix he visitat Ontinyent i hi ha actuacions que 
van a ser competència de la confederació hidrogràfica, i no 
ens valen les respostes de la limitació pressupostària . Perquè 
entenem que les confederacions no funcionen com ens apart 
del mateix govern d’Espanya .

I per tant, si cal reclamar al govern d’Espanya més diners per a la 
confederació, que se faça . Però no pot ser que simplement, amb 
l’excusa de la poca disponibilitat pressupostària, no s’estiguen 
escometent actuacions com les que li vaig a dir també .

Una de les premisses bàsiques també és, i vosté ho ha dit, 
s’ha reconegut que no s’ha fet un manteniment, una neteja, 
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tan important com hauria de fer-se dels rius . Però és curiós 
perquè jo, que ja he mantingut alguna reunió en confedera-
cions, hi ha una discussió per part de la confederació de qui té 
competències .

I per tant, no puc entendre com se pot públicament dir que 
no s’ha escomés el manteniment que tocava . Eixes declara-
cions són després que s’haja demostrat que hi havia partida 
pressupostària de manteniment, no solament sinó que en 
altres moments de la història recent hi ha hagut brigades 
de manteniment sufragades precisament per qui és l’òrgan 
competent, que són les confederacions hidrogràfiques, i que 
això ha desaparegut .

I clar, quan això s’ha fet públic, s’ha mostrat el pressupost, 
d’on hi havia diners, deixa d’haver-ne, d’on hi havia una 
evidència, que era brigades de manteniment, deixen d’haver-
ne, doncs se fa públic, i aleshores clar, la confederació en este 
cas del Segura, però també igual la del Xúquer, reconeix que 
té les competències .

Perquè mentrestant el que ha estat succeint és que tant als 
ajuntaments com fins i tot a la mateixa Generalitat se’ns ha 
dit que ens corresponia fer eixa tasca .

Tant és així que molts ajuntaments que poden tindre uns pocs 
recursos, perquè hi ha qui tenen en els seus termes muni-
cipals parts d’un riu que no poden fer front a eixe manteni-
ment, se’ls ha imposat sancions per part de les confedera-
cions per fer eixe manteniment .

Per tant, no solament vaig a reclamar-li que tornen a pres-
supostar açò . No solament vaig a reclamar-li que facen les 
infraestructures com toca, perquè d’això també parlarem . Les 
motes del riu Segura és evident que no era la infraestructura 
adequada per a una situació com la que hem viscut .

I per tant, s’hauran de fer les infraestructures resistents, i ahí 
s’haurà d’invertir diners .

Però no solament això, sinó que ja li puc anunciar que direc-
tament, i en la meua boca, li vaig a demanar la retirada a les 
confederacions de qualsevol sanció que hagen imposat als 
municipis per fer la tasca que corresponia a les confedera-
cions, que corresponia al govern d’Espanya, i durant molts 
anys han deixat de fer .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Senyories, passem a l’última pregunta que s’ha formulat . 
Donem la benvinguda a l’honorable conseller d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport . La pregunta és formulada 
per la il·lustre diputada Ana Besalduch, en nom del Grup 
Parlamentari Socialista .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Besalduch Besalduch:

Gràcies, president .

Bona vesprada .

Conseller, l’altre dia parlàvem d’Edificant, i avui tornem a 
parlar-ne. La solució a eixe desficaci de l’estat de les nostres 
infraestructures educatives .

Perquè Edificant és la solució, com díem, per a eixos 26 
centres que hi havia íntegrament en barracons, com mos van 
deixar quan vam aplegar al govern, i més de 175 arreu de tot 
el país . Centres que tenien barracons . Però és que, a més, 
eixos barracons eren crònics, on xiquets i xiquetes han passat 
tota la seua etapa educativa en barracons, i no han pogut 
tindre un cole com cal .

Però també comentàvem l’altre dia que Edificant és alguna 
cosa més, alguna cosa més que per acabar en els barracons . 
Tots eixos coles que se van fer en Ciegsa, on va ser inaugurar-
los i després de la primera ploguda havien de tornar a inter-
vindre, i gràcies a Edificant podrem reparar tots eixos coles .

Però és que a més, conseller, teníem molts de coles, centenars 
de coles, on no hi havia un gimnàs, on no hi havia patis dignes 
per a poder jugar els xiquets, on no hi havia pèrgoles per 
poder resguardar-los del sol o de la pluja en el pati .

Coles on no n’hi havia menjadors escolars . Per cert, alguns ja 
estan fent a través d’Edificant, i ja els utilitzen en este curs, 
els xiquets . Com per exemple, el de Càlig . Banys obsolets, 
inclús inadequats per a alumnes d’infantil . Instal·lacions elèc-
triques absolutament desfasades i fora de normativa .

Molts de coles que no eren accessibles, conseller . Inclús, 
coles que podran construir les seues aules de dos a tres anys, 
gràcies a Edificant. Però també vull recordar a les senyo-
ries que Edificant no és l’única fórmula per a construir coles . 
Perquè la conselleria també continua construint coles .

I de fet, conseller, esta és la foto de quan governava el Partit 
Popular del CEIP 103 de València, on l’eslògan era: «Coles, 
centres ja» . I este és el cole que enguany han estrenat els 
xiquets del centre 103 de València (aplaudiments) on l’eslògan 
és «Una escola de cine» .

Per esta foto està el govern del Botànic, senyor conseller . 
He fet un parèntesi en Edificant. Però continuem parlant 
d’Edificant, que és l’aliança institucional més potent per a 
millorar estes infraestructures educatives i millorar la vida 
dels xiquets i xiquetes d’allí on passen la major part del seu 
temps, que és a les escoles .

Però, a més, una aliança institucional, amb tota la lleial-
tat institucional, perquè això també és important, conse-
ller . Perquè, saben, senyories, tots els ajuntaments que han 
volgut s’han pogut adherir, inclús encara se poden adherir al 
programa Edificant.

I ja no depenen que siguen del mateix color o no, del conse-
ller o de la consellera de torn, i ja no depenen que li caiguen 
millor o pitjor a eixe conseller . Tots i cada un dels ajunta-
ments que han volgut s’han pogut adherir a Edificant, senyor 
conseller .


